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LA FELIB PARTICIPA AL DIA DE LES ILLES 
BALEARS A BRUSSEL·LES

Els dies 18 i 19 de febrer, la FELIB va viatjar, un altre 
any, a la ciutat de Brussel·les en el marc del foment 
de les relacions amb la Unió Europea. La delegació a 
Barcelona de la Comissió Europea, en col·laboració 
amb el Centre Balears Europa, va convidar-hi els bat-
les i regidors de les entitats locals per conèixer de 
prop les institucions europees, juntament amb una 
delegació balear formada per 150 persones, entre 
les quals hi havia membres del govern executiu, re-
presentants d’entitats empresarials i sindicals, els 
dimonis de l’associació Albopàs, músics i artistes, 
entre altres personatges del panorama polític balear. 
Com que l’estada a Brussel·les coincidia amb el Dia 
de les Illes Balears, es va oferir a un nombrós grup de 
representants dels ajuntaments la possibilitat de visi-
tar la ciutat. El propòsit de la delegació balear a la ca-
pital era demanar més subvencions per a les nostres 
illes, exposar el problema de la insularitat als càrrecs 
de la UE i reivindicar el nostre paper a Europa.
El dimecres al capvespre hi havia programat un co-
rrefoc a càrrec dels dimonis i una cercavila de xere-
miers al bell mig del centre històric de Brussel·les. 
Els dimonis varen desfilar pels carrers de la capital 
belga dansant i fent sonar els tambors fins a arribar 
a la plaça de Grasmarkt, on es va fer el correfoc. Un 
dels motius principals de fer aquesta actuació era 
reivindicar una de les festes més emblemàtiques 
de les Illes —els correfocs, els foguerons i els focs 
d’artifici—, que ara estan en perill de desaparèixer 
per la directiva europea que els afecta quant a l’ús 
recreatiu que se’n fa, les limitacions en les distàncies 

de seguretat o l’edat dels usuaris. Tot just després 
del correfoc, el delegat del Govern a Brussel·les, Biel 
Amer, va rebre a tots els membres de la delegació i 
els va donar la benvinguda. El vespre va acabar amb 
un tast de cerveses multitudinari al bar restaurant 
Roy d’Espagne, on els músics i els balladors varen 
ambientar la festa tota la nit.
El dijous 19, la comitiva de la FELIB es va dirigir al 
centre de visites de la Comissió Europea, on els rebé 
Aurelia Janneau, hostessa de la Comissió, i M. Isabel 
Rodilla, de la unitat de visites. El matí va estar marcat 
per un cicle de conferències sobre temes molt di-
versos, com ara les línies d’actuació de la Comissió 
Europea. Primerament, Jaume Andreu, de la Direcció 
General d’Educació i Cultura, va parlar als assistents 
de les prioritats polítiques de la Comissió Europea, 
que són actualment l’aprovació del Tractat de Lisboa 
després del no d’Irlanda, la crisi econòmica (la UE 
hi destinarà 30.000 milions d’euros per pal·liar-la), el 
canvi climàtic (enfocat especialment des de la po-
lítica de transports), la nova política de pesca (per 
pal·liar l’esgotament dels recursos marítims), les po-
lítiques ciutadanes (habitatge, salut pública, segure-
tat, etc.) i la política exterior (centrada especialment 
en els Balcans i en la Mediterrània).
Tot seguit, Pierre Leclerq, de la Direcció General de 
Política Regional, féu una conferència sobre les Illes 
Balears en la política regional europea, en la qual 
presentà les subvencions que han rebut les Illes, tant 
del Fons de Cohesió com del FEDER (Fons Europeu 
de Desenvolupament Regional), i tots els projectes 



5 ·  FEBRER
Jornada «La gerència de riscs a les administracions públi-
ques», coordinada per la FELIB i la consultoria Willis, i adreça-
da a batles, regidors, secretaris, interventors i tècnics dels 
ajuntaments. La finalitat de la jornada era, per una banda, 
oferir una visió general sobre la gestió dels riscs que afecten 
els ajuntaments i els consells insulars i, per l’altra, analitzar 
el mercat assegurador de les administracions públiques com a 
alternativa de transferència del risc.

A G E N D A

26 ·  FEBRER
Jornada «Responsabilitat professional per a membres de 
l’Administració», a càrrec de Plus Consultores de Seguros, SL, 
per presentar l’assegurança de responsabilitat professional. 
Els conferenciants explicaren amb detall el funcionament 
d’aquesta pòlissa per a membres de l’Administració. La pre-
sentació s’adreçava a batles, regidors, secretaris i interven-
tors de les entitats locals.

27 · GENER

Primera reunió de la mesa paritària entre la FELIB i els sindi-
cats CCOO, UGT i CSI-CSIF per presentar-los el Pla de Formació 
Contínua 2009, el qual va rebre el vistiplau de totes les en-
titats.

que s’havien impulsat a través seu, com ara mesures 
per a la protecció del territori; la millora del teixit pro-
ductiu, l’energia i el transport, i el desenvolupament 
urbà sostenible, entre molts altres.
Finalment, per concloure el cicle de conferències, 
Inmaculada Valencia, membre del Team Europe de 
la Comissió Europea, va explicar acuradament als 
oients el funcionament de les institucions europees, 
i va centrar l’atenció en la Comissió Europea, el Par-
lament Europeu i el Consell de Ministres de la UE. En 
acabar, el grup es dirigí a la reunió amb la comissària 
Danuta Hübner, responsable de Política Regional. El 
president de la FELIB, Joan Ferrà, va demanar a la 
comissària que la UE treballi per intentar resoldre el 
problema de finançament dels ajuntaments i ella de-
manà que la FELIB li enviàs una proposta per escrit 
perquè fos tinguda en compte.
Al migdia, tota la comitiva es desplaçà al restau-
rant la Brasserie, dinar que oferia la Comissió Euro-
pea. Tot seguit, el grup es dirigí al Parlament Euro-
peu, on visità l’hemicicle i es reuní breument amb 
l’eurodiputada Teresa Riera, que parlà sobre la seva 
experiència al Parlament i la metodologia de feina 
dels eurodiputats. Al capvespre, a les 18 hores, es 

va inaugurar l’exposició «Els costos de la insularitat a 
les Illes Balears», que va comptar amb la presència, 
entre d’altres, del president del Govern, Francesc 
Antich; uns quants consellers del Govern, entre ells 
la consellera d’Indústria i Energia, Francesca Vives; 
la presidenta del Parlament, Maria Antònia Munar, 
que inauguraren l’acte. A continuació, es va fer una 
taula rodona sobre la insularitat i la Unió Europea, i 
els dimonis, la colla de músics i els balladors foren 
els encarregats una altra vegada d’amenitzar la vet-
lada i d’entretenir els assistents. Per posar el punt i 
final al viatge, se serví un còctel de degustació de 
productes típics de les Balears.

Els representants dels ajuntaments es reuniren amb la comissària de 
Política Regional, Danuta Hübner.



BREUS

1 Es presenta l’Institut de Primera Infància 
amb la presència de la FELIB
El 9 de febrer, al Consolat de Mar, varen pre-
sentar el nou Institut de Primera Infància la 
consellera Bàrbara Galmés i Vicenç Arnaiz, 
ambdós de la Conselleria d’Educació i Cul-
tura. El president Francesc Antich va tan-
car l’acte. Hi assistiren nombrosos batles 
i regidors dels ajuntaments de les Illes Ba-
lears, així com representants de la Federa-
ció d’Entitats Locals de les Illes Balears. Cal 
destacar les paraules d’agraïment de Vicenç 
Araniz a la FELIB per la feina feta a la Comis-
sió d’Educació, atès que la majoria d’acords 
i de decrets han estat primerament con-
sensuats i debatuts pels representants dels 
ajuntaments.

2 La Conselleria de Mobilitat i Ordenació del Territori presenta la Llei del sòl al Con-
sell Executiu
El conseller Gabriel Vicens comparegué a la sessió del Consell Executiu del 30 de ge-
ner per presentar la Llei d’ordenació del territori i d’urbanisme a les Illes Balears, des-
prés que la FELIB li sol·licitàs una reunió per debatre expressament aquesta mesura. 
D’entre les preocupacions expressades pels assistents, és destacable el tractament de 
les competències municipals, qüestió sobre la qual el conseller afirmà que l’objectiu de 
la llei pretén aclarir-les, no disminuir-les, i es comprometé a cercar el màxim consens 
possible entre tots els partits polítics. Per continuar treballant en aquesta matèria, la 
Federació ha creat una comissió interna que intentarà resoldre qualsevol dubte que 
pugui plantejar la legislació i que estarà formada per membres dels ajuntaments i de la 
Conselleria de Mobilitat i Ordenació del Territori.

3 Joan Ferrà signa el Pacte dels batles a Brussel·les
El president de la FELIB va assistir a l’acte en què 200 ciutats subscrivien el Pacte dels 
batles, iniciativa impulsada per la Comissió Europea contra el canvi climàtic. La signa-
tura tingué lloc el passat 10 de febrer a l’hemicicle del Parlament Europeu a Brussel·les. 
Aquest pacte cerca el compromís de les entitats locals en la lluita contra el desastre 
ecològic; es basa en el principi que el canvi climàtic és un problema global que requereix 
solucions locals (que han de posar en marxa els ajuntaments), i el seu funcionament gira 
entorn de l’intercanvi de bones pràctiques i els plans d’acció que impulsin els municipis. 
Les mesures que es proposen se centren en l’eficiència energètica, el desenvolupament 
sostenible o el tractament de residus, entre d’altres. Així mateix, els conferenciants co-
incidiren que la crisi econòmica i el canvi climàtic han de suposar oportunitats per crear 
feina i, naturalment, un nou model energètic.

4 La FELIB assisteix a FITUR
El passat 29 de gener, el president de la FELIB, 
Joan Ferrà, i la secretària general, Joana Alomar, 
varen assistir a la Fira Internacional de Turisme 
a Madrid, on la Federació va signar un impor-
tant conveni de col·laboració entre la Secretaria 
d’Estat de Turisme, el Govern balear i la FEMP 
amb l’objectiu de millorar la qualitat i la forma-
ció amb referència al sector turístic. Per mitjà 
d’aquest acord, les Illes Balears es comprome-
teren, en primer lloc, a implantar el Sistema de 
Qualitat Turística Espanyola en Destinacions al 
territori balear, que permetrà aconseguir una 
qualitat elevada i homogènia, i, en segon lloc, a 
fer possible que els universitaris de la comunitat 
autònoma accedeixin a pràctiques formatives a 
les oficines de turisme a l’estranger de Tures-
paña.



Qüestionaris als membres de la FELIB

CONSELL INSULAR DE FORMENTERA
Jaume Ferrer Ribas - president

1. Quines activitats duu a terme el Consell Insular de Formentera en benefici de la ciu-
tadania?
El Consell de Formentera treballa dia a dia per donar un bon servei a la ciutadania. Un dels 
aspectes més destacables és la posada en marxa del Consell de Formentera el juliol del 2007, 
amb competències pròpies i amb una autonomia que ha permès augmentar la capacitat de 
decisió des d’aquí, així com la possibilitat d’adaptar-se amb precisió a les necessitats úniques 
i específiques de l’illa de Formentera. 

2. Què milloraríeu de la relació entre el 
Consell i la FELIB?
Des del Consell de Formentera voldríem 
agrair a la FELIB la seva feina com a re-
presentant de les entitats locals davant les 
institucions governamentals, ja que la seva 
presència ens ha donat veu, ens ha possibili-
tat assessorament i ens ha reforçat com a ins-
titució. No obstant això, s’haurien d’habilitar 
eines telemàtiques que estalviassin els costs 
de desplaçament des de Formentera a totes 

les jornades informatives de gran interès que 
organitza la FELIB a la seva seu.

3. Què ressaltaríeu de la feina que fan el 
Consell i la FELIB?
Els aspectes que destacaria són l’ampliació de 
l’oferta formativa, així com d’assessorament, 
per tal que l’Administració local pugui opti-
mitzar i agilitar la gestió, amb l’objectiu comú 
de millorar la qualitat dels serveis a la ciuta-
dania.

Web: www.formentera.es
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AJUNTAMENT DE MANACOR
Antoni Pastor Cabrer - batle

1. Què ressaltaríeu de les activitats que duu a terme el vostre Ajuntament?
Manacor, com a capital de comarca, és el nucli de moltes i variades activitats que s’hi des-
envolupen. L’Ajuntament és el motor d’un municipi que conjuga al mateix temps una socie-
tat industrial i comercial amb el món rural i de la pagesia, un tret diferenciador de Manacor 
que ens els darrers anys ha experimentat un creixement que l’ha feta ciutat, però que no 
dóna l’esquena al seu esperit de poble. La feina de l’Ajuntament és la de fer arribar a cada 
un dels seus nuclis els màxims i millors serveis i infraestructures per als seus ciutadans, i 
així fer de Manacor una capital amable i de convivència per als seus habitants i tots els que 
ens visiten.

2. Quines mancances presenta el vos-
tre municipi?
Com a la majoria de municipis, la princi-
pal mancança és la del finançament. Els 
ajuntaments són la institució més pro-
pera als seus veïns i on es coneixen les 
necessitats reals del municipi. Malaura-
dament, depenen d’altres institucions 
supramunicipals per dotar molts dels 
projectes necessaris; de totes maneres, 
es procura tirar endavant els que són 
més beneficiosos dins les possibilitats 

que hi ha.

3. Utilitzau els serveis i la informació 
que la FELIB posa a la vostra dispo-
sició?
La tasca de la FELIB és bàsica per a 
tots els que fem feina als ajuntaments. 
El fet de poder comptar amb un espai 
on pots plantejar dubtes i compartir-los 
amb altres municipis és molt important 
per desenvolupar la feina amb tota la in-
formació i un assessorament correcte. 

Web: www.manacor.org


